

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN BAGI JAWAB LISAN
DEWAN RAKYAT MALAYSIA

PERTANYAAN : JAWAB LISAN

DARIPADA : YB TUAN AHMAD TARMIZI BIN SULAIMAN [SIK]

TARIKH : 26 NOVEMBER 2019

SOALAN

YB TUAN AHMAD TARMIZI BIN SULAIMAN [SIK] minta **MENTERI LUAR NEGERI** menyatakan langkah yang terkini diambil oleh Kementerian untuk menggerakkan badan dunia dan serantau bagi menyambung pelaksanaan repatriasi pelarian Rohingya untuk kembali ke tanah air mereka di Myanmar.

JAWAPAN

Tuan Yang di-Pertua,

Saya mengucapkan terima kasih kepada Yang Berhormat Sik atas soalan yang dikemukakan.

Tuan Yang di-Pertua,

2. Malaysia amat prihatin terhadap krisis kemanusiaan Rohingya dan senantiasa mencari peluang untuk membawa isu ini kepada perhatian masyarakat antarabangsa. Dengan usaha-usaha yang berterusan, Malaysia percaya masyarakat dunia akan mengambil tindakan yang berpatutan ke atas ketidakadilan dan krisis kemanusiaan yang dihadapi oleh etnik minoriti Rohingya di Myanmar.

3. Proses repatriasi pelarian Rohingya yang dirancang oleh Kerajaan Myanmar dan Kerajaan Bangladesh gagal menyaksikan penyelesaian yang terbaik bagi masyarakat Rohingya. Ini berikutan kegagalan cubaan untuk menghantar pulang pelarian Rohingya dari Cox's Bazar,

Bangladesh ke Myanmar; pertamanya pada 15 November 2018, dan yang keduanya pada 22 Ogos 2019. Kegagalan ini adalah disebabkan oleh kebimbangan pelarian Rohingya ke atas keselamatan mereka di Myanmar dan tiada jaminan bahawa hak-hak mereka akan terpelihara setelah pulang kelak.

4. Seperti yang Dewan yang Mulia ini sedia maklum, Malaysia terus mengutarakan isu-isu berkaitan krisis Rohingya di peringkat serantau dan antarabangsa. Di peringkat ASEAN, Malaysia sentiasa menggesa Negara-negara Anggota ASEAN untuk mendesak Myanmar dan Bangladesh melaksanakan proses repatriasi.

5. Dalam hal ini, ASEAN telah memainkan peranan melalui *ASEAN Coordinating Centre for Humanitarian Assistance* (AHA Centre) dan *ASEAN Emergency Response and Assessment Team* (ASEAN-ERAT) dengan menjadi pemerhati kepada proses repatriasi yang sepatutnya dilaksanakan pada 22 Ogos 2019. Malaysia telah mengemukakan cadangan agar proses repatriasi dapat dilaksanakan dengan konsultasi bersama pelarian Rohingya. Ini bagi memastikan kepulangan mereka ke Myanmar adalah sebenar-benarnya secara sukarela, selamat dan bermartabat.

6. Seterusnya, di peringkat antarabangsa, Malaysia bukanlah suara yang asing dalam memperjuangkan isu Rohingya. Semasa Perhimpunan Agung ke-74 PBB di New York baru-baru ini, YAB Perdana Menteri telah mengetengahkan isu Rohingya di pelbagai fora termasuklah:

6.1. **Debat Utama Perhimpunan Agung PBB, 27 September 2019**, di mana Malaysia menyatakan tiada negara sekejam Myanmar yang terus menindas etnik Rohingya, dan bersikap tidak mengendahkan tindakan tenteranya melakukan keganasan seksual dan pembunuhan ke atas wanita dan kanak-kanak. YAB Perdana Menteri seterusnya mengkritik ketidakmampuan dunia untuk menghentikan kekejaman ini; dan

6.2. **Acara Sampingan Peringkat Tertinggi: “Rohingya Crisis – A Way Forward” pada 24 September 2019**, di mana Malaysia telah mempengerusikan acara ini secara bersama dengan Bangladesh, Turki, Kanada dan Sekretariat OIC. YAB Perdana Menteri telah menyatakan dengan jelas bahawa apa yang berlaku ke atas etnik Rohingya di Myanmar adalah genosid. Repatriasi yang terus tertunda telah menyebabkan pelarian Rohingya di Cox’s Bazar menjadi semakin tertekan dan terdesak. YAB Perdana Menteri menggesa Myanmar untuk membenarkan PBB dan pertubuhan-pertubuhan bukan kerajaan masuk ke Wilayah Rakhine untuk memberikan bantuan dalam proses repatriasi tersebut.

7. YB Menteri Luar Negeri juga turut terlibat dalam konsultasi dengan Negara-negara Ahli PBB dan OIC berkenaan isu Rohingya di sela-sela Perhimpunan Agong PBB, termasuklah:

7.1. **Mesyuarat Koordinasi Menteri-Menteri Luar Negeri OIC, 27 September 2019**, di mana YB Menteri Luar Negeri menekankan bahawa penjenayah yang bertanggungjawab ke atas pelanggaran hak asasi manusia di Wilayah Rakhine perlu dibawa ke muka pengadilan.

7.2. **Mesyuarat Kumpulan Perhubungan OIC Mengenai Masyarakat Islam Rohingya di Myanmar, 25 September 2019**, di mana YB Menteri Luar Negeri mengajak Negara-negara Ahli OIC untuk terus memberikan bantuan kemanusiaan kepada pelarian Rohingya, dan bersama-sama memastikan bahawa proses repatriasi dapat dijalankan dengan sukarela, selamat dan bermartabat.

7.3. **Mesyuarat Ketiga Jawatankuasa Sementara (Ad-Hoc) berhubung Akauntabiliti bagi Pencabulan Hak Asasi Manusia Etnik Minoriti Rohingya di Myanmar**, di mana, YB Menteri Luar Negeri mengupas perkara-perkara yang perlu dilaksanakan oleh OIC untuk membawa isu Rohingya ke muka pengadilan antarabangsa.

NO. SOALAN : 6

8. Dalam pada itu, semasa Sesi ke-42 Majlis Hak Asasi Manusia Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu (PBB) di Geneva (9 – 27 September 2019), Malaysia telah menaja bersama resolusi “*Situation of Human Rights of the Rohingya Muslims and Other Minorities in Myanmar,*” bersama-sama OIC dan Kesatuan Eropah. Resolusi ini menekankan kepentingan persekitaran yang kondusif untuk membolehkan repatriasi dilaksanakan, serta menekankan agar PBB dapat memainkan peranan dalam membantu menjadikan proses repatriasi ini suatu realiti.

Sekian, terima kasih.